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آندرانیـــک تیموریـــان حـــالا در تیـــم ملـــی به عنـــوان یک مربی شـــناخته شـــده در کنـــار امیر 
قلعه نویی می نشـــیند. او و دیگـــر اعضای کادر فنی تیم ملی در آســـتانه صعـــودی دیگر به جام 
جهانـــی فوتبال قرار دارنـــد. آندو پیش از ایـــن در قامت بازیکن صعود به جـــام جهانی فوتبال 
را تجربـــه کرده بـــود و این بار صعـــود با تیم ملـــی می تواند یک تجربـــه متفاوت را بـــرای او رقم 
بزنـــد. تیموریان در روزهای پایانی ســـال 1403 درباره ســـالی که گذشـــت و آرزوهایی که دارد با 

ایران ورزشـــی به گفت و گو نشســـته است.
 

 برای شما ارامنه در ایران سالی دوبار لحظه تحویل سال اتفاق می افتد. از این نظر با 
ما متفاوت هستید.

همیـــن طور اســـت. ما یک بار کریســـمس را جشـــن می گیریم و یک بار هم عیـــد نوروز را. 
فکـــر می کنـــم این دو رویـــداد از خیلی جهـــات به هـــم نزدیکند. به خصـــوص لحظه ای که 
در کنـــار خانـــواده می نشـــینی و برای روزهـــای بهتر دعـــا می خوانی و شـــکر گزاری می کنی. 
لحظـــه ای که ســـال عـــوض می شـــود خیلی شـــیرین و مقدس اســـت و من حـــال و هوای 
کریســـمس و عیـــد نـــوروز را خیلی دوســـت دارم و نـــه تنها برای خـــودم و خانـــواده ام دعا 
می کنـــم بلکـــه برای مـــردم ایران هم دســـت به دعـــا برمی دارم. ســـال که عوض می شـــود 
همـــه ما انتظار داریم کـــه اتفاقات خوب برای مان رخ دهد. اما من همیشـــه از بزرگتر هایم 
یـــاد گرفتم کـــه برای دیگران دعای خوب داشـــته باشـــم تا برای خودم هـــم اتفاقات خوب 

خ دهد. ر
 چه حسی به نوروز داری؟

واقعیـــت این اســـت کـــه علاقـــه زیادی بـــه ســـنت های عید نـــوروز و بـــه خصـــوص دید و 
بازدید هـــای آن دارم. هرچنـــد که مـــن در ایام عید درگیر اردوی تیم ملی کشـــورم هســـتم 
و نمی توانـــم این ســـنت را بـــه جا آورم اما بعـــد از اردوی تیـــم ملی حتماً ایـــن کار را خواهم 
کرد. من مســـیحی هســـتم اما بهترین دوســـتان من مسلمان هســـتند و همه سنت های 
ایرانی هـــا برای من بســـیار قابل احترام و دوست داشـــتنی اســـت و همیشـــه ســـعی کردم 

مثل دوســـتان مســـلمانم به ســـنت های نوروز احتـــرام بگذارم.
  سال 1403 با همه فراز و نشیب هایش تمام شد.

انســـان به دنبال آمده که از اتفاقات درس بگیرد و تجربه کســـب کنـــد. به هرحال اتفاقات 
متعـــددی در ســـال 1403 رخ داد امـــا از لحاظ فوتبالی به خصوص تیم ملـــی خوب بود و ما 
توانســـتیم راه صعـــود را طی کنیم. مـــن امیدوارم برای ســـال جدید اتفاقـــات تلخی که در 
ســـال گذشـــته رخ داد، برای مردم ایران تکرار نشـــود و مردم ایران شـــاد، خندان و پرامید 

بـــه زندگی ادامه دهنـــد و در کنار هم ایران عزیز را بســـازیم.
 چه انتظاری از آندو در سال جدید داری؟

هرســـال که می گذرد انســـان پخته تر می شـــود. زمانی که مـــن بازی می کـــردم، لحظات نو 
شـــدن ســـال میلادی و ســـال خورشـــیدی را به دلیل حضور در اردوها و بازی ها از دســـت 
مـــی دادم. بعد از پایـــان دوران بازی هم خیلی ســـریع وارد حرفه مربیگری شـــدم و این بار 
هم بـــه دلیل بازی های تیـــم ملی در اردو هســـتیم. اما این دلیل نمی شـــود کـــه برای بهتر 
شـــدن تجربه اتفاقـــات نو و جدیـــد دعا نکنی. می خواهم پاســـخ ســـؤال شـــما را این طور 
بدهـــم که هنـــوز میل به پیشـــرفت و ترقی دارم و انتظارم از خودم این اســـت که در ســـال 
جدیـــد نیز قدم های رو بـــه جلویی در عرصه مربیگری بردارم. دوســـت نـــدارم درجا بزنم. 
این را ســـرژیک برادر مرحومم که خیلی جایش خالی اســـت به من یاد داد. او همیشـــه به 
من می گفت آندو باید از فرصت ها اســـتفاده کنی، پیشـــرفت کنی و هرگـــز درجا نزنی. این 
نصیحت برادر مرحومم همیشـــه آویزه گوشم است و ســـعی می کنم آن را به خاطر بسپارم.

 صحبت از تیم ملی شد. فکر می کنم یکی از آسان ترین صعود ها را تجربه کردید.
درســـت است که سهمیه آســـیا زیاد شـــد اما من همیشـــه گفته ام که وقتی سهمیه بیشتر 
می شـــود، ایـــن موضوع بـــرای دیگر تیم هـــا که راهی جـــام جهانی نشـــدند، ایجـــاد انگیزه 
می کنـــد. برای همیـــن کار چندان هم ســـاده نبـــود. نمی خواهم بگویم که مانند گذشـــته 
ســـختی کشـــیدیم اما قرار گرفتـــن در موقعیتی که الان شـــانس اول صعود هســـتیم هرگز 
ســـاده نبود. بـــه هرحال همـــه تیم هـــا در حـــال کار و تلاش هســـتند. خودتـــان می بینید 
کـــه کشـــورهای دور و بر مـــا از لحاظ باشـــگاهی چه پیشـــرفتی کرده اند. بـــه هرحال وقتی 
بازیکنـــان بزرگ را به کشورشـــان می برند روی بازیکنان شـــان تأثیر می گذارد و باعث رشـــد 
و پیشـــرفت می شـــود. کار در فوتبال آســـیا هرسال دشـــوارتر می شـــود و ما باید آینده نگری 
کنیـــم. باید یک برنامـــه کوتاه مدت بـــرای موفقیت در جام جهانی داشـــته باشـــیم و یک 

برنامـــه بلندمدت برای اســـتعدادیابی و تقویـــت فوتبال مان.
 خودت هم در زمینه آموزش بازیکنان فوتبال تهران فعال شدی. دوست داریم بدانیم 

آکادمی آندو و تیم هایی که  داری در سالی که گذشت چه وضعیتی داشتند؟
خـــدا را شـــکر جوان های خوب و بـــا اســـتعدادی در آکادمی و تیم  من حضـــور دارند. برخی 
از ایـــن بازیکنـــان می توانند آینـــده فوتبال ایـــران را تضمین کنند. خدا را شـــکر در ســـالی 

که گذشـــت از ســـوی هیأت فوتبال شـــمال شـــرق آکادمی من لوح 
تقدیر دریافت کرد. ما در حال کار و پیشـــرفت هستیم و خیلی 

مشـــتاقانه این موضـــوع را دنبال می کنم که بـــرای جوانان و 
نوجوانان کشـــورم مفید باشـــم. معمـــولاً هـــر روز هفته به 

آکادمـــی ســـر می زنـــم و از اینکه وقتـــم را بـــا بچه هایی که 
عاشق فوتبال هســـتند می گذرانم احساس بسیار خوبی 
دارم. من در این آکادمی ســـعی می کنم عـــلاوه بر فوتبال 
روی مســـائل اخلاقـــی بچه هـــا هـــم کار کنم. همیشـــه به 

شـــاگردانم گوشـــزد می کنم که خط قرمز هر فوتبالیســـتی 
بایـــد احتـــرام بـــه خانـــواده اش باشـــد و حتماً بایـــد اصول 

اخلاقـــی رعایت شـــود. خـــدا را شـــکر که تـــا اینجای 
کار همـــه چیـــز همان طـــور کـــه می خواســـتم 

پیش رفتـــه و خانواده های شـــاگردانم هم از 
عملکـــرد آکادمی راضی هســـتند.

 در حالی به استقبال سال جدید 
می رویم که تیم ملی درگیر دو بازی 
حساس مقابل امارات و ازبکستان 

است. چه وعده ای می توانی در 
آستانه این دو بازی به مردم ایران 

به خصوص علاقه مندان به تیم 
ملی بدهی.

ما حتماً در کنار هم جشـــن صعود 
بـــه جـــام جهانـــی را خواهیـــم 

را  گرفـــت و لحظـــات شـــادی 
رقـــم خواهیـــم زد. از مـــردم 
می خواهـــم سرســـفره هفت 
ســـین بـــرای همـــه بازیکنان 
تیـــم ملـــی دعـــا کنند تـــا از 
ایـــن دو بـــازی هم ســـربلند 
خـــارج شـــویم و در آینـــده 
هـــم ان شـــاء الله بتوانیـــم 
موفـــق  جهانـــی  درجـــام 
باشـــیم. چیـــزی کـــه من 
در ایـــن یـــک ســـال آن را 

به عینه دیـــدم و از نزدیک 
لمـــس کـــردم، این بـــود که 

اعضـــای کادر فنی؛ از ســـرمربی تیم ملـــی گرفته تا دیگر 
ارکان و همچنیـــن بازیکنـــان زحمات بســـیار زیادی برای 
موفقیـــت تیم ملی کشـــیدند تـــا تیم ملی موفق باشـــد. 
هیچ پیشـــرفتی بـــدون زحمت به دســـت نخواهـــد آمد. 

من امیدوارم ســـال جدید ســـال قدرتمند تر شدن فوتبال 
ایران باشـــد تا مـــردم از دیدن بازی های ملـــی لذت ببرند.

سنت های نوروز را خیلی دوست دارم

آندرانیک تیموریان: صعود به 
جام جهانی تقدیم به مردم ایران

روزی که فقیر نداشته باشیم عید است

هاشمی نسب: کنار پدر و مادرم 
بهترین جای دنیا است

صحت و سلامتی مردم ایران را آرزومندم

 رفیعی: هدفم درسال 1404 
قهرمانی با پرسپولیس است

 آرزویم رزق و روزی بیشتر برای مردم ایران است

محمد قربانی: این تازه شروع راه است...

بعضی از چهره های ورزشـــی مهم نیســـت که حتماً در فوتبال 
باشـــند تـــا حرف های شـــان شـــنیدنی باشـــد. آنهـــا معمـــولاً 
کم صحبـــت می کنند اما همـــان کم حرف زدن شـــان هم برای 
مخاطبان شان شـــنیدنی و جذاب است. مهدی هاشمی نسب 

آنهاست. از  یکی 

 این روزهای دور از مستطیل سبز چطور می گذرد؟
واقعـــاً خـــدا را شـــکر می کنـــم در این مدتـــی که از فوتبـــال دور 
هســـتم کنار خانواده لذت می برم. خیلی بزرگتـــر از ما هم دور 
از فوتبال هســـتند. همه چیز پول و شـــهرت نیست. امثال من 
نمی تواننـــد برای بودن در ایـــن فوتبال آویزان مدیران باشـــگاه 
شـــده و چاپلوسی شـــان را بکنند. اینکه بخواهی به هر قیمتی 

باشـــی، در ذات ما نیست.
 در سال جدید چه آرزویی دارید؟

تنها آرزویم این اســـت که اتفاق های خوبی بـــرای مردم بیفتد. 
مشـــکلات اقتصـــادی، قشـــر قابـــل توجهـــی از مـــردم را اذیت 
می کنـــد. من بـــه اســـتان ثروتمنـــد خودمـــان اشـــاره می کنم 
کـــه واقعـــاً حق شـــان نیســـت از نظـــر اقتصـــادی تحت فشـــار 
باشـــند. البتـــه همه جـــای ایران ســـرای من اســـت، امـــا چون 
خودم خوزســـتانی هســـتم و با مـــردم زندگی می کنـــم، خیلی 
خـــوب مشکلات شـــان را لمس می کنـــم. من هم قبـــول دارم 
کـــه تحریم ها مشـــکلاتی را بـــه وجـــود آورده، قیمـــت اجناس 
به خصوص خارجی بیشتر شـــده، قیمت دلار و طلا بالا می رود، 

اما نمی توانـــم بپذیرم که ســـیب زمینی که در کشـــور خودمان 
کاشـــت و برداشـــت می شـــود، قیمتش بالا برود.

 از نظر ورزشی چه؟
امیـــدوارم آدم های دلســـوز و خداتـــرس بـــه ورزش بیایند. این 
خداترس بـــودن باعث می شـــود تا فقـــط منافع خودشـــان را 
در نظـــر نگیرنـــد. آرزو می کنـــم حضور ایـــن افـــراد در ورزش ما 
بیشتر شده و مشکلات رشـــته خودشان را به حداقل برسانند.

 در ایام عید جای خاصی می روید؟
شـــرایط طوری نیســـت که جای خاصـــی برویم. همیـــن که به 
لطف خدا کنـــار پدر و مادر هســـتیم و دست بوس شـــان، این 
بزرگتریـــن نعمت اســـت. امیـــدوارم هرخانواده ای کـــه از این 
موهبت الهی برخوردار اســـت، ســـایه پدر و مادرشان مستدام 
باشـــد و آنهایی هـــم که بـــه رحمت خـــدا رفته اند، روح شـــان 
قرین آرامش باشـــد. از خدا برای تمام ایرانیان آرزوی ســـلامتی 

و نشـــاط دارم. روزی که فقیر نداشـــته باشـــیم، عید است.
 این روزها با دورانی که بازی می کردید، چقدر تفاوت دارد؟

طبیعتـــاً خیلی زیاد. آن زمان ها که بـــازی می کردیم چون مدام 
درگیر تمرین و مســـابقات بودیم، خیلـــی برای مان مهم بود که 
ســـرمربی تیم یک روز بیشـــتر تعطیل کند و یادم هســـت تمام 
بچه هـــا قبـــل از آخرین بـــازی، بلیت های شـــان را بـــرای رفتن 
کنـــار خانواده یا ســـفر با آنهـــا اوکی می کردند. امـــا الان فرصت 
بیشـــتری دارم و می خواهم به بهترین شـــکل از بـــودن در کنار 

عزیزانم استفاده کنم.

روزهای پایانی ســـال، روزهای پرکاری برای اکثر مردم اســـت و 
فوتبالیســـت ها هم از این قاعده مستثنی نیستند. بخصوص 
اینکـــه بازی هـــا در ایام عید هـــم تعطیل نخواهد بـــود و برگزار 
می شـــود. ســـروش رفیعی به عنوان بازیکن تیـــم بزرگی مثل 
پرســـپولیس این روزها، بسیار شلوغ است و مسئولیت بزرگی 
هم در تیمش دارد. بویژه اینکه پرســـپولیس مثل همیشـــه در 

کورس قهرمانی است.
 

 روزهای پایانی سال چطور گذشت؟
 خدا را شـــکر، مثل همیشـــه بود و البته کمی شلوغ تر. بالاخره 
این روزها لازم اســـت بیشـــتر در کنار خانواده باشیم و خودمان 
بـــرای روزهـــای ســـال جدیـــد آمـــاده کنیـــم. روزهایی کـــه آرزو 
می کنم برای همه مردم، خوشـــی و تندرســـتی به همراه داشته 

باشـــد و در کنار همدیگـــر بهترین لحظه ها را ســـپری کنند.
  ساعت تحویل سال معمولاً چه آرزویی می کنی و فکر 

می کنی بهترین دعا برای خانواده و مردم چه چیزی 
می تواند باشد؟

 بـــه نظرم ســـلامتی بالاترین نعمـــت برای همه ما اســـت و من 
بـــرای خانـــواده ام و همه مردم عزیـــز کشـــورم، روزهایی همراه 
بـــا ســـلامتی و تندرســـتی را آرزو می کنم. این روزها، مشـــکلاتی 
زیـــادی داریـــم، اما فکـــر می کنـــم از همـــه اینها کـــه بگذریم، 
ســـلامتی بهترین چیزی اســـت که می توانیم برای دوستانمان 

و مردم کشـــورمان از خـــدا بخواهیم.
  در سال1404 به دنبال چه هدفی خواهی بود؟

به طـــور حتـــم موفقیـــت پرســـپولیس. خوشـــبختانه روزهای 
خوبی را ســـپری می کنیم و مثل همیشـــه در ســـال جدید هم 
به دنبال موفقیت پرســـپولیس و شـــادی دل هواداران و مردم 
خواهیم بود. دوســـت دارم در ســـال جدید باز هـــم قهرمانی با 

پرســـپولیس را تجربه کنم.
  هر چند بازیکنان تعطیلات زیادی نخواهند داشت و در 

ایام عید هم بازی ها برگزار می شود، اما اگر اوقات فراغتی 
داشته باشی، معمولاً به چه کاری مشغول می شوی؟

 فیلم و سریال دیدن را دوست دارم و اگر فرصتی داشته باشم، 
ترجیح می دهم با دیدن فیلم و ســـریال اوقات خوبی را داشته 
باشـــم. البته مهم تر از همه اینها، حضور کنـــار خانواده و وقت 

گذاشـــتن برای آنها اســـت که برای من در اولویت است.
 ســـروش رفیعی ایـــن روزها طرفـــداران زیادی دارد که بخشـــی 
مربـــوط بـــه شـــخصیت شـــما اســـت و بخشـــی هم بـــه خاطر 

تلاش هایـــت بـــرای موفقیت پرســـپولیس...
 ما هر چه داریم از لطف و محبت طرفداران اســـت و بزرگترین 
ســـرمایه ما هســـتند. فکـــر می کنم بایـــد همه ما تـــلاش کنیم 
انتظارات هـــواداران را برآورده و محبت آنهـــا را جبران نماییم.

  و حرف آخر...؟
امیدوارم ســـال جدید، سالی خوش و خرم و همراه با موفقیت 
برای تمام مردم کشـــورمان باشـــد. از همه مردم و هواداران به 
خاطر محبت هایشـــان تشـــکر می کنم و به آنها قـــول می دهم 
بیشـــترین تلاشـــم را برای موفقیـــت پرســـپولیس در آینده به 

کار بگیرم.

  محمـــد قربانـــی در ســـال 1403، توانســـت به عنـــوان یکی از 
ســـتاره هـــای نوظهور فوتبال ایران، ســـال درخشـــانی پشـــت 
ســـربگذارد. این ســـتاره جوان با تلاش و کوشـــش توانســـت 
لژیونر شـــود و بعد از عملکرد درخشـــان در اورنبورگ روسیه با 
یک انتقال گرانقیمـــت راهی الوحده امارات شـــود. قربانی در 
این سال توانســـت با مساعی بســـیار زیاد به پیراهن تیم ملی 
برســـد و در اکثر بازی ها به عنوان یار فیکـــس به میدان رفت. 
او حـــالا یکی از بازیکنانی اســـت که جزو نســـل جدید فوتبال 
ایران محســـوب می شـــود و باید دید در آینده چه ظرفیت های 

تـــازه ای از این بازیکن آزاد خواهد شـــد.
  

  سال 1403 برای شما چگونه بود؟ به طور کلی چه تجربه ای از 
آن داشتید؟

  ابتدا باید خداوند را شـــاکر باشـــم بابت تمـــام موفقیت هایی 
که در ســـال گذشـــته به مـــن عطا کـــرد. ســـال ۱۴۰3، به لطف 
خـــدا ســـال خوبی بـــود. مهم تریـــن اتفاق بـــرای مـــن، لژیونر 
شـــدن و پیوســـتن به تیم اورنبورگ در فوتبال روســـیه بود. این 
اتفاق، یک گام مهم در مســـیر پیشرفت حرفه ای من محسوب 
می شـــود. بـــه لطف خدا در روســـیه بجـــز نیم فصـــل آخری که 
تیم مان شـــرایط خوبی نداشـــت، از عملکردم راضی هستم و 
اکنـــون هم که بـــه تیم الوحده منتقل شـــدم، و خیلـــی زود در 
تیم جا افتاده ام. این هفته نیز عملکرد خوبی از خودم نشـــان 
دادم. از نظـــر ملـــی نیز توانســـتم بـــه ترکیب اصلـــی تیم ملی 
برســـم که از اعتماد کادرفنی تیـــم ملی و امیرخـــان قلعه نویی 
بســـیار سپاســـگزارم و امیدوارم بتوانم با عملکرد خوب، پاسخ 
این اعتمـــاد را بدهم و در بازی های بیشـــتری بـــه میدان بروم 

و در نهایـــت به اهدافی کـــه در ذهن دارم، دســـت پیدا کنم.
  بزرگترین هدفی که در سال 1403 برای خود ترسیم کرده 

بودید چه بود و آیا به آن دست پیدا کردید؟
 در واقـــع، هـــدف اصلـــی من در ســـال گذشـــته، پیشـــرفت و 
ارتقـــای عملکرد و رســـیدن به موفقیت های بیشـــتر در مســـیر 
حرفـــه ای بود. بـــه عنوان یـــک بازیکن جـــوان طبیعتـــاً لژیونر 
شـــدن و پیوســـتن به یک تیم خارجـــی، بخشـــی از این هدفم 
بود و خدا را شـــکر محقق شـــد. اما این تازه شـــروع راه اســـت. 
هـــدف من این اســـت که بتوانم در ســـال های آینـــده عملکرد 
بهتری نســـبت به سال گذشته داشته باشـــم. چه در بازی های 
باشـــگاهی و چـــه در بازی هـــای ملـــی، تـــلاش خواهم کـــرد تا 
پیشـــرفت کنم و آمار فردی بهتـــری را به ثبت برســـانم. در کل 
1403 بـــرای من ســـال بســـیار خوبی بـــود و امیدوارم در ســـال 
آینده نیـــز به بتوانم در پرتـــو عنایت پروردگار بـــه موفقیت های 

بیشـــتری برسم.
   در پایان، چه پیامی برای مردم عزیز ایران در آستانه سال نو 

دارید؟ چه آرزویی برای آنها در سال 1403 دارید؟
  مـــن هم فرا رســـیدن ســـال نـــو را به تمـــام مردم عزیـــز ایران 
تبریـــک عرض می کنم. از خداوند متعال می خواهم که ســـالی 
سرشـــار از ســـلامتی، شـــادی و موفقیت برای همه هموطنانم 
رقم بزند. آرزو می کنم که دل هایشـــان همیشـــه شـــاد باشـــد، 
سفره هایشـــان پر برکـــت و پر از رزق و روزی باشـــد و همیشـــه 
حالشـــان خوب باشـــد. امیدوارم کـــه در هر لحظـــه بتوانند از 
زندگی لـــذت ببرند و با تمـــام وجود در لحظه زندگـــی کنند. از 
شـــما سپاســـگزارم که این فرصت را در اختیار من قرار دادید و 

برای شـــما و مردم محترم ایـــران بهترین هـــا را آرزو دارم.
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